

Фактор терроризма в индийско-пакистанских отношениях

Горобец И.В.

*Сумский государственный педагогический университет
имени А.С. Макаренка, Сумы (Украина)*

В истории индийско-пакистанских отношений много примеров использования насилия для решения политических проблем. В 1948 г. мусульманский фанатик убил Махатму Ганди. Но не только акты индивидуального террора характерны для индийско-пакистанских отношений, ведь в 1947 г. в результате раздела Британской Индии на Индию и Пакистан обе конфликтующие стороны прибегали к этническим чисткам. Современный этап в истории применения террористических методов для решения локальных проблем в индийско-пакистанских отношениях приходится на начало 1990-х годов. Тогда значительное количество исламских радикалов из Афганистана прибыли в Пакистан с целью ведения джихада против Индии в штате Джамму и Кашмир. Территория этого спорного штата остается эпицентром использования террористических методов конфронтации.

Цель статьи – рассмотрение влияния фактора терроризма на развитие индийско-пакистанских отношений.

Материал и методы. Научная литература и периодическая пресса представляют значительный массив фактической информации об использовании террористических методов как инструмента влияния на враждебную сторону. В статье применены методы: проблемно-хронологический, критический и анализа.

Результаты и их обсуждение. В 1990-х годах актуализируется терроризм, прежде всего, в Кашмире. Радикализация ислама в Пакистане в это время превращается в серьезный фактор внутренней политики. Именно радикальные исламисты становятся конкурентами пакистанской армии в борьбе за власть. Пакистанская разведка стремится использовать радикалов для решения задач противостояния Индии. Это еще до 11 сентября 2001 г. дискредитирует имидж Пакистана на международной арене.

В начале XXI века главной зоной проникновения террористов остается Кашмир. Пакистан пытается доказать свою готовность бороться с терроризмом в глобальном масштабе. Доказательная основа индийских обвинений Пакистана в поддержке исламского терроризма используется для нейтрализации влияния этого государства в мире. Фактор терроризма является угрозой для безопасности пакистанского военно-ядерного потенциала.

Заключение. В целом эта проблема придает Пакистану образ «падающего государства», балансирующего между военной диктатурой и установлением радикального исламского порядка. Фактор терроризма негативно влияет на позиционирование Пакистана в отношениях с США и Китаем. От способности светских властей Пакистана на деле противостоять терроризму зависит эффективность внутренней и внешней политики Пакистана.

Ключевые слова: Индия, терроризм, Пакистан, Южная Азия.

The Factor of Terrorism in Indian-Pakistani Relations

Gorobets I.V.

Sumy State Pedagogical A.S. Makarenko University, Sumy (Ukraine)

The history of Indian-Pakistani relations is full of examples of violent resolution of political problems. In 1948, a Muslim extremist killed Mahatma Gandhi. However, acts of individual terror are not the only typical feature of Indian-Pakistani relations. In 1947, as a result of the division of British India into India and Pakistan, both conflicting parties resorted to ethnic cleansing. The modern stage in the history of the use of terrorist methods to solve local problems in Indian-Pakistani relations took place at the beginning of the 1990s. At that time, a large number of Islamic radicals from Afghanistan

arrived in Pakistan to conduct jihad against India in the state of Jammu and Kashmir. The territory of this controversial state remains the epicenter of terrorist confrontation methods.

The purpose of this article is to describe the influence of the terrorist factor on Indian-Pakistani relations.

Material and methods. Scientific literature and periodicals provide us with a significant piece of factual information about the use of terrorist methods as a means to influence the enemy side. The methods used in this article are the problem-chronological method (to systematize the periodization of modern history of terrorism use in Indian-Pakistani relations), the critical method (to analyze the historiography of this problem).

Findings and their discussion. In the 1990s, terrorism emerged, primarily in Kashmir. Islamic radicalization becomes a significant factor of Pakistani internal politics in this period. Islamic radicals become the main competitors of Pakistani army in the struggle for power. Pakistani intelligence tried to use the radicals in confrontation with India. This fact discredited the image of Pakistan on the international arena, even before September 11, 2001.

Kashmir remains the pain zone of terrorist penetration in the early 21-st century. Pakistan is trying to prove its willingness to fight terrorism on the global scale. The evidence base of India's accusations of Pakistan for supporting Islamic terrorism is used to neutralize Pakistan's influence on the world arena. The terrorist factor is a threat to the security of Pakistani nuclear potential.

Conclusions. This problem represents Pakistan as a «falling state» balancing between military dictatorship and the establishment of a radical Islamic order. The terrorism factor negatively influences the positioning of Pakistan in its relations with the US and China. The effectiveness of Pakistan's domestic and foreign policies depends on the ability of its secular authorities to counter terrorism.

Key words: India, terrorism, Pakistan, South Asia.